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Rozhovor na téma: marketingová komunikace Dejvického divadla
1

Dotazovaný: MgA. Eva Suková (dramaturg Dejvického divadla) 
 Dne: 31. března 2021 


„Odpovědi  na  následující  otázky  jsou  formulované  na  základě  dlouholetých 


„předkoronavirových“ zkušeností. Vycházejí tedy z modelu úspěšného, divácky vyhledávaného 
 divadla  s kapacitou  120  míst  v hledišti.  Divadla,  které  až  do  března  2020,  kdy  bylo  poprvé 
 z důvodu  vládních  nařízení  uzavřeno,  nemělo  problém  s návštěvností  a  kdy  poptávka  po 
 vstupenkách výrazně převyšovala nabídku. Tomu byly uzpůsobeny také veškeré marketingové 
 aktivity. Jaký bude přístup k marketingu po skončení pandemie, nelze s určitostí říci, byly by to 
 jen domněnky nebo spekulace. Vše ukáže čas.“ 


1.  Na  jaký  segment  Dejvické  divadlo  cílí?  A  na  jaký  segment  by  chtělo  cílit  do 
 budoucna? Pomocí jakých aktivit chcete toto zacílení naplnit? 


„Dejvické divadlo v zásadě cílí na dospělého diváka s kulturním povědomím a touhou získat 
 návštěvou divadelního představení komplexní zážitek. Snahou umělecké strategie je zachovat 
 vysokou  uměleckou  kvalitu,  předat  poselství  a  zároveň  umožnit  divákovi  nadhled,  potěšení 
 i uvolnění.  Proto  je  repertoár  sestavován  promyšleně  tak,  aby  do  něj  diváci  přicházeli 
 opakovaně a jejich divadelní obzor se vyvíjel.  


Paralelně s tímto hlavním diváckým proudem poskytuje DD divadelní zážitek i dětskému 
 publiku a žákům a studentům základních a středních škol. Pro posledně jmenovanou skupinu 
 volí DD vhodné tituly z vlastního repertoáru. U mladších a nejmladších diváků tvoří nabídku 
 hostující soubory s kvalitním repertoárem pro děti a mládež. absolutní většinu dětského publika 
 tvoří  žáci  mateřských  a  základních  škol  na  hromadných  dopoledních  představeních.  Jejich 
 účast zajišťuje obchodní oddělení, většinou podle zavedeného adresáře škol v okolí divadla.“ 


2.  Sestavuje  DD  na  jednotlivé  sezóny  marketingový  plán?  Kdo  je  zodpovědný  za 
 marketingovou komunikaci divadla? 


„Dejvické  divadlo  řeší  otázky  marketingového  charakteru  v rámci  činnosti  obchodního 
 oddělení  a  v oddělení  marketingu  a  produkce.  Písemná  vyjádření  zpravidla  formuluje 
 dramaturg.  Odpovědnost  za  komunikaci  mají  jednotliví  pracovníci  podle  jejich  konkrétní 
 náplně práce, činnost koordinuje vedení oddělení, velmi často přímo ředitelka divadla.  


Podrobný  strategický  marketingový  plán  na  jednotlivé  sezony  DD  nesestavuje,  rozsah 
 a způsob  marketingové  komunikace  je  zásadně  ovlivněn  tím,  co  bylo  řečeno  výše,  tedy  že 
 vzhledem ke kapacitě hlediště, která činí 120 míst, se daří divadlo plnit i bez výrazných nebo 
 masivních kampaní. Marketingová činnost probíhá  operativně, často  vzhledem k významným 
 událostem (premiéry, výročí, zajímaví hosté apod.)“ 


3.  Jaká reklamní média divadlo využívá k propagaci? Podle jakých kritérií vybírá 
 daná  média?  Hraje  například  v rámci  volby  daného  média  roli  cílová  skupina, 


1 V přepsaném rozhovoru je použita zkratka DD, jež označuje Dejvické divadlo 



(2)kterou  chce  divadlo  oslovit?  Do  jakého  typu  reklamy  investuje  divadlo  nejvíce? 


Nebojí se DD, že by reklama poškodila jeho image? 


„Dejvické  divadlo  si  své  mediální  partnery  velmi  pečlivě  vybírá.  Vzhledem  k výše 
 specifikované  hlavní  divácké  skupině  volí  i  způsoby,  kterým  na  svou  činnost  upozorňuje.  To 
 znamená, že upřednostňuje taková média, která se zabývají kulturou z uměleckého hlediska, 
 především se jedná o veřejnoprávní média, celoplošné televizní a rozhlasové stanice a odborná 
 periodika (zde se výjimečně objevuje  i jakási inzerce, ve skutečnosti jde spíše o upozornění 
 odborné  veřejnosti  na  konkrétní  událost).  Ve  zmíněných  médiích  preferuje  zpravodajské 
 a kulturní relace a pořady nebo odborné recenze. V pořadech, kde je hlavní důraz kladený na 
 společenskou rovinu, vždy záleží na konkrétní situaci, DD k nim přistupuje velmi obezřetně. 


Co  se týče  reklamy,  nemá  DD  žádný  stálý  nebo  osvědčený  kanál,  kterým  by  pravidelně 
 upozorňovalo  na  svou  produkci.  Samozřejmě  vyjma  vlastních  webových  stránek  a  vlastních 
 sociálních sítí. Je ale možné a v minulosti k tomu docházelo, že v případě mimořádné události 
 přistoupí marketing DD k nárazové reklamní kampani, která by musela být vedena v souladu 
 s činností a image divadla.  


Obecně  lze  říci,  že  do  vlastní  reklamy  DD  investuje  minimálně,  většinou  využívá 
 neplacených  možností.  K jistému  druhu  reklamy  mohou  patřit  i  rozhovory  členů  souboru 
 v médiích, které jsou individuální záležitostí každého jednotlivce, přičemž zpovídané osobnosti 
 prezentují především svůj názor, ale zmiňují se i o činnosti svého domovského divadla.“ 


4.  Nabízí  DD  možnost  předplatného?  Pokud  ano,  jakým  způsobem  s předplatiteli 
 komunikuje? Jsou předplatitelům poskytovány určité výhody? 


„Dejvické  divadlo  dosud  nemá  klasickou  formu  předplatného,  obvyklou  v některých 
 divadlech. Nevytváří předplatitelské tematické skupiny, jedinou formou předplatného, kterou 
 provozuje  DD  už  více  než  15  let,  je  tzv.  Troják  –  společné  předplatné  Dejvického  divadla, 
 Činoherního klubu a Divadla Na zábradlí. Tato iniciativa vzešla ze společného přesvědčení 
 o vzájemné  umělecké  provázanosti  tří  divadel  podobných  parametrů,  s cílem  nabídnout 
 omezenému počtu diváků (celkem 100 kusů) luxusní tituly zmíněných scén, konkrétně z každé 
 dva. Troják je u diváků velmi oblíbený, ale jeho možnosti jsou omezené, nelze počet poukázek 
 navyšovat, především s ohledem na malou kapacitu všech zmíněných scén. V současné době se 
 o jeho dalším osudu jedná. 


Dalo  by  se  říci,  že  jisté  parametry  předplatného  splňují  také  tzv.  „vánoční  dárkové 
 poukázky“, kterými divadlo reaguje na zájem diváků o vstupenky poskytované jako vánoční 
 dárek.  Jedná se o poukázku na dvě vstupenky na libovolná představení podle vlastního výběru, 
 která musí být uplatněna do konce příslušné sezony. Majitel takové poukázky má přednostní 
 právo  na  rezervaci,  které  musí  uplatnit  vždy  týden  před  zahájením  oficiálního  měsíčního 
 předprodeje. Nejedná se tedy o standartní předplatné. 


V obou  případech  s těmito  diváky  komunikuje  obchodní  oddělení.  obecně  platí,  že 
 zvýhodněni  jsou  majitelé  obou  druhů  poukázek  především  co  se  týče  exkluzivity  výběru 
 a přednostní rezervace, nikoli finančně.“ 


5.  Využívá DD podpory prodeje, a to nejen pro zákazníky, ale rovněž pro partnery 
divadla?  



(3)„Principiálním posláním marketingu obecně je zajistit svému subjektu efektivní množství 
 finančních prostředků. V případě DD ale musíme konstatovat, že jelikož díky nízké  kapacitě 
 hlediště  nejsme  schopni  uspokojit  všechny  zájemce  o  vstupenky  za  plnou  cenu,  a  proto  by 
 jakékoli snižování hodnoty vstupného vedlo k opačnému efektu, tedy finanční ztrátě. Zatím tedy 
 o podobných opatřeních neuvažujeme.“ 


6.  V rámci  přímého  marketingu  užívá  DD  databázi  online  newsletteru.  Využívá 
 divadlo v rámci přímého marketingu i jiné formy komunikace, například zasílání 
 letáčků/programů  poštovní  zásilkou  (direct  mail)  či  zasílání  reklamních  sdělení 
 přes SMS (mobilní marketing)? 


„Dejvické divadlo kromě zmíněného vydává tištěný měsíční program s informacemi o dění 
 v divadle. Ten je zasílán na zavedený adresář. V době koronavirové krize nebyla tvorba těchto 
 programů přerušena, ale vzhledem k tomu, že divadlo nehraje a v době, kdy program vzniká, 
 nebývá  zcela  jasné,  zda  už  ve  chvíli  jeho  vydání  hrát  bude,  program  netiskneme,  nýbrž 
 vytváříme online verzi. Po znovuotevření divadla se k tištěné verzi divadlo vrátí. Dále divadlo 
 připravuje ke každé inscenaci tzv. nabídkový list, kde jsou uvedeny všechny důležité informace 
 o inscenaci, včetně technických parametrů. Tyto nabídkové listy slouží především k informování 
 divadel,  která  zvou  DD  na  pohostinská  vystoupení. Pokud  chce  DD  poskytnout  divákům 
 aktuální informace, činí tak zpravidla na sociálních sítích divadla.“ 


7.  Využívá  Dejvické  divadlo  reklamu  na  internetu,  která  je  relativně  levná 
 a umožňuje přesné zacílení a měřitelnost výsledků? 


„V tuto  chvíli  nevyužívá.  Informace  na  internetu  divadlo  sděluje  především  na  vlastních 
 webových stránkách. Zde se věnuje hlavně informacím o programové nabídce a informacím 
 o inscenacích, případně aktuálním sdělením souvisejícím s vlastní činností.“ 


8.  Má  DD  mediální  partnery?  Snaží  se  divadlo  pro  dosažení  pozitivní  publicity 
 budovat dobré vztahy s novináři? Pokud ano, jak? 


„S veškerou odbornou veřejností se DD snaží komunikovat maximálně korektně a preferuje 
 vztahy,  které  zaručují  objektivitu  posuzování.  Z toho  vyplývá,  že  nejde  o  žádnou  strategii 
 budování vztahů, ale o to poskytnout maximum potřebných informací. V to samozřejmě spadá 
 i  upozornění  na  významné  události  (pozvánky  na  premiéry,  vernisáže,  křty  knih  apod.). 


Odborná  veřejnost  (novináři,  kritici,  recenzenti  apod.)  je  částečně  zvýhodněna  přednostní 
 rezervací  vstupenek,  zejména  na  premiéry,  aby  mohla  o  nové  inscenaci  včas  informovat 
 diváky.“ 


9.  Jaké  protiplnění  nabízí  DD  svým  sponzorům  (umisťování  loga  na  vstupenky, 
 plakáty,  program  či  na  vhodná  místa  v prostorách  divadla,  pořádání  akcí  pro 
 sponzory apod.)?  


„Všechny zmíněné druhy protiplnění DD poskytuje. Záleží na míře podpory. Protože i když 
divadlo až dosud nemělo problém s návštěvností, nemůže nikdy běžná tržba pokrýt kompletní 
finanční potřeby DD, a proto si veškeré podpory svých donátorů nesmírně cení. V této době 
zejména.“ 



(4)10. Využívá  divadlo  v rámci  spolupráce  s partnery  product  či  brand  placement 
 (umisťování produktů/loga/značky sponzora do děje hry)? 


„V určité  míře  ano.  Pokud  je  do  inscenace  potřeba  jakákoli  rekvizita,  v první  řadě  se 
 divadlo obrátí na konkrétního výrobce. Pak buď získá přímo výrobek (může to být cokoli, co 
 tzv.  hraje  –  jídlo,  pití,  spotřební  rekvizity  nutné  znovu  kupovat  pro  každé  představení,  ale 
 i součásti  scénografie  –  nábytek,  podlahové  krytiny  apod.),  nebo  firma,  jejíž  výroba  souvisí 
 s tématem inscenace,  divadlo  finančně  podpoří  (TOI  TOI  a  Ucpanej  systém  nebo  KONE 
 a Zásek). Nebo jde o kombinaci obou možností.“ 


11. Otevření  divadel  je  vzhledem  k aktuální  situaci  stále  v nedohledu.  Plánuje  DD 
 zavést  alternativní  formy  komunikace?  Přidat  například  více  záznamů 
 divadelních her na Dramox či Mall.tv? Jaké vize a cíle si divadlo stanovilo na rok 
 2021? 


„Vzhledem ke zkušenostem, které rok s pandemií koronaviru přinesl, se snaží DD vyhlížet 
 konec  krize  s opatrností,  ale  zároveň  chce  být  připraveno  před  diváky  předstoupit  okamžitě. 


Proto také během celé sezony nepřestalo připravovat nové inscenace.  


Zároveň se snaží diváky průběžně ubezpečovat o tom, že se činnost divadla nezastavila. To 
 se děje různými formami, v drtivé většině pomocí online komunikace. Tyto formy se snaží DD 
 vytvářet tak, aby nesimulovaly klasické představení. Podle názoru, který divadlo zastává, není 
 přímý  online  přenos  představení  nikdy  plnohodnotnou  náhradou  a  může  bez  autentického 
 zážitku inscenaci i uškodit. Výjimku tvoří pouze inscenace z archivu, které princip jedinečnosti 
 splňují právě tím, že je naživo již nelze vidět. Pokud jde o divadelní portál Dramox, záleží  přímo 
 na jeho výběru, důležitou okolností je i ochrana autorských práv, a to zejména k televiznímu 
 záznamu.  Přesto  platí  zásada  DD,  že  prostřednictvím  Dramoxu  nechce  vysílat  aktuální 
 inscenace.  


Pokud  jde  tedy  o  jiné  formy,  mimo  jiné  na  jaře  proběhlo  „virtuální  utkání“  mezi  DD 
 a fotbalovým  klubem  Bohemians,  na  konci  roku  2020  vzniklo  online  pokračování 
 intermediálního integrálu Martina myšičky Co.media, kde byl hostem pneumolog Jiří Votruba 
 a  tématem  nejen  covidová  pandemie.  Na  webu  a  sociálních  sítích  jsou  zveřejněné 
 videopozdravy formou krátkých klipů, které na sebe nepřímo navazují (vánoční a novoroční 
 pozdravy, nově klip s připomínkou, že DD je stále zde) a další budou následovat podle vývoje 
 situace. 


Hlavní vize DD na rok 2021 je začít co nejdříve s plnohodnotným hraním pro veřejnost. 


A vzhledem k tomu, že kapacita DD je omezená a DD musí co nejdříve zmírnit finanční ztráty 
 způsobené nucenou pauzou, je v plánu v letních měsících hrát co nejvíce v přírodních divadlech 
 a  venkovních  scénách  s mnohonásobě  větším  počtem  míst  než  na  domácí  scéně.  Z tohoto 
 důvodu budou také na minimum zkráceny divadelní prázdniny, aby byl tento čas maximálně 
 využit. Další konkrétní marketingové kroky budou zváženy podle aktuální situace.“ 


12. Kolik  zaměstnanců  DD  se  věnuje  marketingové  komunikaci?  Navýšil  se  počet 
těchto zaměstnanců v důsledku koronavirové krize a přesunutí fungování divadla 
do online formy? Změnil se v důsledku krize rozpočet na komunikaci? 



(5)„Rozpočet  na  komunikaci  se  nezvýšil.  Marketingové  komunikaci  se  věnují  zaměstnanci 
 zmínění v odpovědi na otázku č. 2. Je třeba si uvědomit, že počet zaměstnanců v odděleních se 
 pohybuje  v řádu  jednotek,  někdy  se  doslova  jedná  o  jediného  člověka.  Komunikace  se  řeší 
 společně v součinnosti s celou produkcí a je přímo řízena ředitelkou divadla.“ 


13. Myslíte  si,  že  koronavirová  krize  bude  mít  dopad  na  budoucí  komunikaci 
 s publikem?  Nastaly  v komunikaci  pozitivní  změny,  jež  divadlo  plánuje  dále 
 využívat? 


„Koronavirová  krize  bude  mít  bezesporu  dopad  na  všechny  obory,  a  to  nejen  v oblasti 
 komunikace. Teprve  čas ukáže, jak moc ji nucená pauza zasáhla. Naším cílem je nabídnout 
 divákovi takový zážitek, na který byl zvyklý, ve stejné nebo lepší kvalitě.  Věříme, že i diváci 
 budou  mít  o  takové  zážitky  zájem.  Přesto  jsme  připraveni  na  možnost,  že  z různých  důvodů 
 nemusí  být  tento  zájem  neutuchající.  Už  jen  proto,  že  nabídka  bude  velká,  neboť  podobně 
 smýšlejí i jiné soubory a priority občanů se mohou změnit. V takovém případě hodlá DD zvážit 
 možnost zesílení a zacílení propagace, ať už prostřednictvím vlastních kanálů, nebo v médiích.“ 



Rozhovor na téma: komunikace Dejvického divadla s publikem 


Dotazovaný: MgA. Eva Suková (dramaturg Dejvického divadla) 
 Dne: 7. prosince 2020 


1.  Jakým  způsobem  komunikovalo  DD  s  diváky  za  normálního  provozu?  Jakých 
 komunikačních kanálů využívá? 


„Dejvické  divadlo  komunikuje  pravidelně  se  svými  diváky  většinou  prostřednictvím 
 všeobecně  obvyklých  možností.  To  znamená  tištěnou  formou,  prostřednictvím  vlastních 
 webových stránek, v médiích a na sociálních sítích (Facebook, Instagram).  


Na začátku každé sezony se snaží uspořádat tiskovou besedu (letos v době koronakrize se 
 nekonala vzhledem k situaci), ke které vydává tiskovou zprávu. Pravidelně každý měsíc vydává 
 tištěný program s komentářem, případně rozhovory apod. Nejedná se tedy o pouhý výčet titulů, 
 je  to  forma  jakéhosi  měsíčního  magazínu  DD.  To,  že  i  v době  onlineové  vychází  fyzicky 
 hmatatelná tiskovina, je záměr, s nímž vycházíme vstříc divákům, kteří přicházejí do fyzického 
 předprodeje  v pokladně  DD  a  těm,  kteří  z různých  důvodů  mají  problém  s připojením  do 
 virtuálního světa. V současné době vychází tento měsíčník elektronicky. 


Kromě  toho  vychází  online  newsletter,  který  je  do  určité  variantou  tištěného  programu. 


Větší  podíl  v něm  mají  aktuální  informace,  neboť  tištěný  materiál  vychází  s měsíčním 
 předstihem. Newsletter je rozesílán na cca 7000 adres, zpravidla jednou za měsíc, v případě 
 potřeby operativně častěji. Databáze newsletteru je využívána i v případě nutnosti aktuálního 
 sdělení. Online forma je výhodná v rychlosti reakce na aktuální situaci. 


Průběžně  komunikuje  DD  také  na  sociálních  sítích,  především  na  facebooku.  Důležitou 
součástí propagace jsou samozřejmě také webové stránky  www.dejvickedivadlo.cz , kde jsou 
uvedeny  všechny  zásadní  informace  o  divadle,  včetně  výročních  zpráv  obecně  prospěšné 
společnosti.  A  samozřejmě  pokud  to  situace  vyžaduje,  využívá  DD  ke  komunikaci  dostupné 
možnosti podle potřeby.“ 



(6)2.  Při  jakých  příležitostech  divadlo  vydává  tiskové  zprávy/pořádá  tiskové 
 konference?  S jakými  médii  se  snaží  spolupracovat?  Rozesílá  například  divadlo 
 pozvánky  na  divadelní  představení  kritikům?  Je  v zájmu  divadla,  aby  kritici 
 napsali kritiky na představení? 


„Pokud jde o tiskové zprávy, částečně odkazuji na odpověď na první otázku, jen doplňuji, 
 že tiskové zprávy týkající se plánů DD na sezonu, jsou vydávány zpravidla jednou ročně, další 
 případně  operativně  podle  potřeby.  Za  určitou  formu  tiskových  zpráv  lze  považovat  také 
 aktuální sdělení, která jsou zásadní pro další komunikaci s diváky.  Mám na mysli například 
 informace související s aktuální pandemickou situací a z toho vyplývající ustanovení (vracení 
 nebo výměna vstupenek atd.). 


DD komunikuje s médii průběžně, nejvíce v případech, kdy se v DD chystá nějaká významná 
 událost. Tou je bezesporu divadelní premiéra nové inscenace. Média (audiovizuální i tištěná 
 nebo  internetová)  jsou  informována  už  při  přípravě  inscenace,  intenzivnější  spolupráce 
 nastupuje s blížícím se termínem premiéry. DD zve na své významné umělecké akce odbornou 
 veřejnost (divadelní kritika, další umělci, kulturní odborníci) a očekává od ní  následnou reflexi 
 (recenze, úvahy, posouzení).“ 


3.  Dejvické  divadlo  se  běžně  účastní  řady  festivalů.  Myslíte  si,  že  jsou  festivaly 
 důležitým komunikačním kanálem s publikem a pomáhají k navýšení povědomí 
 o divadle? Měli jste možnost zúčastnit se nějakého festivalu v roce 2020? 


„Účast na festivalech je pro každé divadlo přínosem především z uměleckého hlediska. Je 
 to  místo,  kde  se  setkávají  různé  soubory  a  jejich  poetiky  a  dochází  k výměně  uměleckých 
 informací  před  výjimečným  publikem.  Festivaly  poskytují  prostor  k navazování  dalších 
 spoluprací, v případě setkání v zahraničí může dojít i k navázání mezinárodních kontaktů a tím 
 vším následně k obohacení vlastní činnosti.  


Na rok 2020 mělo DD v plánu účast na několika festivalech, ale vzhledem ke koronavirové 
 pandemii se jich většina neuskutečnila.   V červnu 2020 bylo DD hostem festivalu Hradecký 
 slunovrat v Hradci nad Moravicí a v srpnu se zúčastnilo už tradičních Lesních slavností divadla 
 v Řevnicích. Pro některé neuskutečněné festivaly hledají pořadatelé náhradní termíny.“ 


4.  Jakým způsobem se snažíte utvářet pozitivní veřejné mínění o divadle? Využíváte 
 pro svůj prospěch například známé herecké osobnosti? Poskytují rozhovory? Jsou 
 jejich odpovědi nějakým způsobem regulovány? 


„Velkou  „devizou“  Dejvického  divadla  je  jeho  dlouhá  léta  budovaná  profesionální 
 umělecká úroveň oceňovaná nejen odbornou kritikou, ale především diváky. Díky této pověsti 
 se DD nepotýká s nedostatečnou návštěvností, a nebylo tomu tak ani v mezidobí koronavirové 
 krize, kdy byla divadla na krátký čas otevřena pro diváky. Přesto je velmi žádoucí povědomí 
 o divadle neustále udržovat. Děje se tak různými způsoby, účast členů souboru mezi ně patří. 


Ať už jde o rozhovory v souvislosti s vlastní tvorbou divadla nebo rozhovory osobností v jiných 
souvislostech, při kterých  je DD zmíněné. V tomto  případě to ale  vždy vychází z charakteru 
a tématu  rozhovoru  a  téma  DD  musí  vyplynout  z této  situace  a  v žádném  případě  to  není 
povinně předepsaná povinnost.  



(7)Propagace divadla se děje i takzvaně nepřímo – v rámci propagace jiného projektu, v němž 
 je  DD  účastníkem  (např.  v případě  zahájení  divadelního  portálu  Dramox,  kde  má  DD 
 zastoupeny tři inscenace apod.)“ 


5.  Jakým způsobem komunikuje DD s publikem v době koronavirové krize? V čem 
 nastaly zásadní změny?  


„Zásadní  změnou  v komunikaci  je  především  znemožnění  přímé  a  živé  komunikace 
 prostřednictvím divadelních představení. Z velké části se DD soustřeďuje na vyjasnění nastalé 
 situace  způsobené  koronavirovou  epidemií  a  následnými  nezbytnými  vládními  opatřeními 
 směrem  k divákům.  Hlavní  snahou  divadla  bylo  od  začátku  zachovat  divákům  možnost 
 zhlédnout  představení,  na  která  si  zakoupili  vstupenky  a  jejich  termín  byl  zrušený.  Tyto 
 informace  bohužel  v průběhu  roku  a  v návaznosti  na  vývoj  situace  zaznamenaly  řadu 
 turbulentních  změn,  které  musely  být  vždy  včas  a  srozumitelně  vysvětleny,  většinou 
 prostřednictvím webových stránek nebo sociálních sítí. Nyní se také velmi soustřeďujeme na 
 přípravy eventuálního znovuzahájení veřejné produkce pro diváky v roce 2021.“ 


6.  Bylo divadlo na aktuální situaci připraveno? Využilo například zkušeností z krize 
 ekonomické, jež nastala v roce 2008? Přišlo v té době divadlo o návštěvníky? Dají 
 se podobné postupy použít i pro řešení aktuální krize? Pokud ano, jak je divadlo 
 využívá?  


„Situace  hospodářské  krize  z roku  2008  a  krize  koronavirové  z roku  2020  se,  pokud  jde 
 o divadlo, nedají srovnávat, rozhodně DD v důsledku událostí roku 2008 o své diváky nepřišlo.  


Situace  z roku  2020  je  ve  všech  ohledech  výjimečná  a  zaujmout  k ní  konkrétní  stanovisko  je 
 zcela specifický a s minulostí těžko porovnavatelný úkol. Možná, že teprve postupy a východiska 
 z letošní krize se stanou inspirací pro řešení podobných situací v budoucnu.“ 


7.  Kolik  zhruba  činí  roční  rozpočet  na  komunikaci  DD?  Změnil  se  v závislosti 
 vypuknutí krize?  


„Rozpočet na komunikaci není pouhá prostá částka výdajů na propagaci (výroba materiálů, 
 tisk, inzerce, reklama apod.). Je nutné započítat i náklady na mzdy těch pracovníků, kteří se 
 komunikací  v různé  formě  zabývají  v rámci  svého  pracovního  pověření.  Vzhledem  k těmto 
 okolnostem může dosahovat celková částka výše v rámci desítek tisíc Kč měsíčně. V roce 2019 
 byla její výše cca 385 tis. Kč.“ 


8.  Má Dejvické divadlo sestavený krizový plán a využilo jej při vypuknutí krize? 


„Nemá.“ 



Rozhovor na téma: financování Dejvického divadla 


Dotazovaný: MgA. Eva Suková (dramaturg Dejvického divadla) 
 Dne: 17. května 2020 


1.  Myslíte si, že by navýšení pořádaných akcí komerčního charakteru či zvýšení cen 
vstupenek  mělo  vliv  na  finanční  soběstačnost  divadla?  Popřípadě  jakým  jiným 
způsobem by podle Vás mohlo Dejvické divadlo navýšit vlastní zdroje, aby bylo 
ještě více soběstačné? 



(8)„Určitě by to vedlo ke zvýšení příjmů, což by následně znamenalo zvýšení tzv. soběstačnosti. 


Otázka je, zda toto je hlavní a nejdůležitější snahou obecně prospěšné společnosti, kterou je 
 Dejvické divadlo. Jak už z názvu vyplývá, OPS byla založena k obecné prospěšnosti, divadlo 
 svou činností poskytuje veřejnou službu. Nevzniklo tedy za účelem podnikání, a tedy generování 
 zisku (který by vznikl pouze v případě, že by bylo překročeno 100 % pokrytí nákladů, nelze tedy 
 zaměňovat  zisk  s prostými  příjmy).  Neznamená  to  ale,  že  by  OPS  automaticky  měla  počítat 
 s příjmy  z veřejných  zdrojů,  jako  například  příspěvkové  organizace,  které  mají  na  finanční 
 příspěvek  nárok  ze  zákona.  Právní  forma  OPS  pouze  umožňuje  o  dotace  (granty)  žádat 
 a ucházet  se  o  ně  v grantovém  řízení  na  základě  předloženého  projektu.  Nezakládá  tudíž 
 nepominutelný nárok.  


Tahle  právní  forma  vznikla  v době,  kdy  se  začalo  velmi  intenzivně  mluvit  o  transformaci 
 stávajících zastaralých právních forem kulturních a neziskových organizací a hlavním cílem 
 této  transformace  bylo  zavést  vícezdrojové  financování.  Tedy  kromě  veřejných  zdrojů  jde 
 samozřejmě o příjmy z tržby, honorářů a dále ze zdrojů neveřejných, tedy sponzorů a finančních 
 partnerů.  Smyslem  grantů  a  dalších  veřejných  finančních  podpor  je  ale  zachovat  divadlo 
 přístupné veřejnosti a poskytnout jí co nejhodnotnější kulturní zážitek. Díky grantům se cena 
 vstupenky  pro  veřejnost  může  pohybovat  na  přijatelné  úrovni,  zatímco  cena  vstupného  na 
 komerční akce v DD je stanovena podle skutečných nákladů a dotovanou cenu velmi výrazně 
 převyšuje.  


Dejvické divadlo chce ale zachovat svou uměleckou úroveň a zároveň neztratit své diváky, 
 kterými  jsou  lidé  s běžnými  příjmy,  ale  například  i  studenti  a  senioři,  často  více  příslušníků 
 jedné  rodiny.  Snahou  je  také  přivádět  diváky  do  divadla  opakovaně,  aby  vliv  tohoto  druhu 
 umění byl komplexní a podporoval umělecký a kulturní rozvoj a rozhled, což je podle mého 
 názoru  hlavním  posláním  divadla  a  kultury  vůbec.  Podle  toho  také  DD  pečlivě  staví  svůj 
 repertoár. Proto se divadlo nechystá trvale výrazně navýšit podíl akcí komerčního typu na úkor 
 běžné  činnosti.  Mohou  samozřejmě  nastat  výjimečné  situace,  ke  které  patří  i  současná 
 koronavirová pandemie, během níž divadlo nehrálo a přišlo o několikamilionové příjmy z tržby. 


Tehdy  se  mohou  tyto  akce  přechodně  navýšit,  pokud  možno  ale  ne  na  úkor  produkce  pro 
 veřejnost.“ 


2.  Co  nabízí  divadlo  návštěvníkům  v rámci  merchandisingu  (prodej  v  divadelním 
 obchodě,  ve  kterém  má  návštěvník  možnost  zakoupit  produkty  vztahující  se 
 k tvorbě a činnostem divadla nebo jeho umělců)? Jaký je o tyto předměty zájem?  


„Divadelní obchod je v našem divadle stále tak trochu „ve vývoji“. Prošli jsme několika 
 vlnami, vliv na nějaký bouřlivý progres mají především technické překážky při jeho zajišťování. 


V současné  době  probíhá  prodej  v divadelní  kavárně  (přes  den)  a  v divadelní  šatně  (během 
večerních představení). Zájem o předměty je různý, není nijak přemrštěný, rozhodně nepatří 
příjem z prodeje propagačních předmětů k těm zásadním. Některé z nich jsou navíc vyčleněny 
k neprodejní  prezentaci  divadla  například  na  festivalech,  při  zahraničních  vystoupeních 
a podobně.  Sortiment,  dá-li  se  to  tak  nazvat,  je  rozmanitý,  kromě  předmětů  s logem  divadla 
(trička,  tužky,  hrnky,  tašky  apod.)  prodává  divadlo  i  část  materiálů,  vydaných  u  příležitosti 
různých výročí a významných událostí (knihy, fotoalba, CD apod.). Obecně lze říct, že divák 
Dejvického  divadla  jednoznačně  více  preferuje  divadelní  zážitek  (o  čemž  svědčí  zájem  o 



(9)vstupenky) před nákupem propagačních předmětů (o čemž rovněž svědčí množství prodaných 
 kusů).“ 


3.  Uvažujete  o  navýšení  cen  vstupenek,  vzhledem  k vysokému  zájmu  o  nabízená 
 představení?  Myslíte  si,  že  by  tato  změna  měla  vliv  na  celkovou  návštěvnost 
 divadla? 


„Cena  vstupného  je  velmi  komplikovaná  záležitost.  Na  jedné  straně  je  vstupné  jedním 
 z hlavních zdrojů příjmu, na straně druhé, a tady navazuji na opověď na otázku č. 1, není cílem 
 divadla  ji  zvyšovat  tak,  aby  přestala  být  dostupná  běžnému  divákovi  a  stala  se  jakýmsi 
 exkluzivním artiklem, který si divák dovolí jednou za čas, některý pak raději zvolí dostupnější 
 způsob zábavy, třeba i méně hodnotný. Pravděpodobně by se zvýšení cen vstupného neprojevilo 
 výrazně  na  návštěvnosti,  jako  spíše  na  složení  publika.  To  je  důvod,  proč  se  stále  bráníme 
 výraznému zvyšování cen  vstupenek. Ovšem opět  v souvislosti se situací okolo koronavirové 
 karantény není vyloučeno, že k mírnému navýšení dojde. 


Určitým  nástrojem  k navýšení  příjmů  ze  vstupného  je  aukce  určitého  počtu  vstupenek, 
 kterou  pořádá  internetový  aukčního  rezervačního  systému  Ticket  Fire  Price  a  ten  výnosy 
 z aukcí dále rozděluje. V normálních podmínkách se jedná o nabídku vstupenek do 1. řady (10 
 – 12 kusů), část výnosu z aukce (tedy pouze částka nad nominální hodnotu vstupenek, nominální 
 hodnota  jde  automaticky  divadlu)  dostává  DD,  část  jde  na  dobročinné  účely.  V době 
 koronavirové  krize  jsme  se  rozhodli  poskytnout  do  aukce  všechny  vstupenky  (vzhledem 
 k předpisům o bezpečnosti maximálně 50-60 kusů) a výnos si ponechat celý na zmírnění ztrát 
 z přerušení sezony od března do června 2020.“ 


4.  Téměř polovinu finančních prostředků divadla tvoří veřejné zdroje. Co by se dle 
 vašeho  názoru  dalo  ze  strany  divadla  zlepšit,  aby  nebylo  tak  silně  fixované  na 
 podporu z veřejných zdrojů?  


„Dejvické  divadlo  patří  po  léta  k jednomu  z mála  divadel  v neziskové  sféře,  které  trvale 
 vykazuje  výjimečně  vysokou  soběstačnost.  Padesátiprocentní  hranice  je  opravdu  neobvyklá, 
 ostatní divadla jí dosahují zcela sporadicky (přesné údaje neznám, dokonce se domnívám, že 
 se  jedná  o  jednotlivce,  pokud  vůbec),  většinou  se  jejich  soběstačnost  pohybuje  hluboce  pod 
 padesáti procenty. Za standartní se považuje už 20%, některá divadla mají i menší. Teoreticky 
 je samozřejmě možné procento soběstačnosti zvýšit, ale nemělo by se tak stát na úkor diváka, 
 jako spíše prostřednictvím darů nebo podpory z komerční sféry (sponzorství, reklama – ta jen 
 za určitých konkrétních podmínek). I tady je ale Dejvické divadlo velmi nadstandardně úspěšné, 
 obrovským úspěchem je více než patnáctiletá spolupráce s generálním partnerem, ČSOB, ale 
 významnými částkami přispívají i další donátoři, neobvyklé je také dárcovství jednotlivců.  


Paradoxní je problém s tím, jak případné další sponzory uspokojit, pokud jde o vstupenky 
na představení  jako  výraz vděčnosti za jejich podporu.  Je to přání absolutní většiny dárců 
a často jedna z podmínek podpory. V současné chvíli, kdy má DD kapacitu 120 míst, je třeba 
zachovat  podstatnou  kapacitu  sálu  pro  veřejnost.  Takto  vzniklý  počet    se  ještě  dále  dělí  na 
vstupenky poskytnuté do online prodeje a na vstupenky prodávané fyzicky v pokladně DD. Ve 
chvíli, kdy  každou třetí sobotu stojí před pokladnou Dejvického divadla od brzkých ranních 
hodin dlouhá řada diváků čekajících na vstupenky, je velmi těžké jim oznámit, že vlastně většina 



(10)vstupenek už je vyčerpaná a pro ně zbývá jen několik kusů. Je  velice náročné tyto okolnosti 
 skloubit tak, aby byli všichni spokojeni, nikdy nelze nalézt ideální řešení, ale snažíme se o to ze 
 všech sil.“ 


5.  Co  byste  zařadila  mezi  silné  stránky  divadla?  (Ať  už  v rámci  řízení 
 a managementu  nebo  samotného  repertoáru  divadla).  Co  byste  označila  za 
 konkurenční  výhodu  Dejvického  divadla  a  na  čem  by  naopak  měla  instituce 
 zapracovat (slabé stránky)?  


„Dejvické  divadlo  má  podle  mě  jednu  hlavní  nejsilnější  stránku.  Tou  je  stabilní 
 profesionální  umělecký  soubor,  jehož  členové  po  léta  patří  mezi  nejkvalitnější 
 a nejvyhledávanější herecké osobnosti. Soudržnost a kreativita souboru a jeho touha neustále 
 na  sobě  pracovat  je  tím,  co  divadlo  stále  udržuje  na  předních  příčkách  diváckého  zájmu 
 i odborné veřejnosti. To, že umělecké vedení zve ke spolupráci různé režisérské osobnosti, dává 
 souboru možnost uplatnit se ve stále nových situacích, ať už se jedná o umělecký názor nebo 
 žánr, zkrátka vše, čím daná osobnost může soubor oslovit. A následně může soubor pozitivně 
 ovlivnit i tvorbu hostujícího režiséra. Proto v DD vzniká velká část inscenací jako autorské dílo 
 přímo  pro  DD,  na  němž  se  podílejí  všichni  tvůrci.  Nevím,  jestli  je  to  konkurenční  výhoda, 
 rozhodně je to v českém divadle poněkud neobvyklé a my bychom v této cestě ještě chtěli nějaký 
 rok pokračovat. 


Slabé stránky? Určitě jsou, jinak to není možné.  Velmi nás trápí malá kapacita divadla, 
 protože nemůžeme ani zdaleka uspokojit všechny diváky, kteří mají o představení v DD zájem. 


Často o tom diskutujeme, ale řešení není vůbec jednoduché, pokud vůbec nějaké optimální je.  


Vzhledem k velikosti sálu nelze už přidat další sedadla, divadlo je navíc v obytném domě, 
 s nějakým razantním zvětšení se stavebními úpravami pravděpodobně nelze počítat. A přemístit 
 divadlo  jinam  by  znamenalo  opustit  místo,  které  k němu  neodmyslitelně  patří.  A  v současné 
 situaci je to ještě složitější. A zapracovat je možné vždycky na něčem, to je jednou jisté!“ 



Dotazník: Marketingová komunikace Dejvického divadla 


1.  Jak často chodíte do Dejvického divadla (za běžného provozu)?  


a.  1x do roka a méně  
 b.  2x – 3x do roka 
 c.  4x do roka a více  


2.  Jak často se pokoušíte sehnat lístky do Dejvického divadla (za běžného provozu)? 


a.  1x měsíčně  
 b.  1x za čtvrt roku 
 c.  1x za půl roku 
 d.  1x za rok a méně  


3.  Najdete na webových stránkách Dejvického divadla vše, co potřebujete? (možnost více 
 odpovědí) 


a.  Ano, stránky jsou přehledné a srozumitelné  
b.  Ano, stránky poskytují dostatečné informace 
c.  Ne, stránky jsou nepřehledné a nesrozumitelné 
d.  Ne, uvítal/a bych více informací  



(11)e.  Webové stránky divadla nenavštěvuji a neznám 


4.  Účastníte se doprovodných a jiných akcí Dejvického divadla (výstavy, festivaly 
 apod.)?  


a.  Ano 
 b.  Ne 


c.  Nevím, že se takové akce pořádají 
 5.  Sledujete Dejvické divadlo na sociálních sítích?  


a.  Ano 


b.  Ne (Pokud ne, přechod na otázku č.9) 


6.  Příspěvky na sociálních sítích Dejvického divadla mě dokáží zaujmout. (Ohodnoťte na 
 stupnici od 1 do 5) 


•  1 - naprosto souhlasím 


•  5 - naprosto nesouhlasím 


7.  Jsem aktivním sledujícím sociálních sítí Dejvického divadla. 


a.  Ano („likuji“, komentuji nebo sdílím příspěvky) 
 b.  Ne, pouze pasivně přijímám obsah sdělení 
 c.  Ne, většinu příspěvků ani nečtu 


8.  Vyberte, jaké příspěvky by se měly na sociálních sítích Dejvického divadla objevovat 
 častěji. (možnost více odpovědí) 


a.  Příspěvky o aktuálním dění 
 b.  Informace o programu 
 c.  Fotografie z představení 
 d.  Fotografie ze zákulisí 


e.  Fotografie z ostatních akcí Dejvického divadla 
 f.  Videa ze zákulisí 


g.  Videa z akcí 


h.  Video upoutávky na představení/akce 
 i.  jiné 


9.  Jste odběratelem online newsletteru?  


a.  Ano 
 b.  Ne 


10. Určete frekvenci využívání následujících komunikačních nástrojů při získávání 
 potřebných informací. (nejčastěji/ často/ někdy/ málokdy/ vůbec) 


a.  Webové stránky 
 b.  Facebook 
 c.  Instagram 
 d.  Tištěná inzerce 
 e.  Newsletter  


11. Získat rychle aktuální informace o Dejvickém divadle je: 


a.  Velmi jednoduché 
 b.  Poměrně jednoduché 
 c.  Poměrně obtížné 
 d.  Velmi obtížné 


12. Zhlédli jste již inscenace Dejvického divadla zařazené na divadelní portál Dramox? 



(12)a.  Ano, viděl/a jsem všechny 
 b.  Ano, ale ne všechny 
 c.  Ne, neviděl/a jsem žádnou 


d.  Ne, nezaznamenal jsem zařazení inscenací na Dramox  
 13. Zhlédli jste již inscenace Dejvického divadla dostupné na Mall.tv?  


a.  Ano, viděl/a jsem všechny 
 b.  Ano, ale ne všechny 
 c.  Ne, neviděl/a jsem žádnou 


d.  Ne, nezaznamenal jsem zařazení inscenací na Mall.tv 


14. Jakou další alternativní formu komunikace byste v době koronavirové krize ocenili?  


•  Volná odpověď 


15. Jste spokojeni s komunikací divadla vůči návštěvníkům? 


a.  Ano 
 b.  Ne 


16. Je něco, co v komunikaci Dejvického divadla postrádáte?  


•  Volná odpověď 
 17. Kolik Vám je let?  


a.  18 a méně  
 b.  19 – 25 
 c.  26 – 34  
 d.  35 – 49  
 e.  50 – 64  
 f.  65 a více 
 18. Jakého jste pohlaví? 


a.  Muž 
 b.  Žena  


19. Jaké je vaše nejvýše dosažené vzdělání?  


a.  Základní  


b.  Středoškolské – výuční list 
 c.  Středoškolské s maturitou 
 d.  Vyšší odborné  


e.  Vysokoškolské   


20. Kde se nachází vaše trvalé bydliště? 


a.  Hlavní město Praha 
b.  Středočeský kraj 
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